
– Azərbaycanın xarici dövlət 
borcu hansı səviyyədədir və 
gələcək proqnozlar nədən 
ibarətdir?

– Bu ilin əvvəlinə birbaşa xa-
rici dövlət borcumuz 8,32 milyard 
ABŞ dolları, dövlət müəssisələri 
tərəfindən cəlb edilmiş xarici borcla-
ra verilmiş dövlət zəmanətləri üzrə 
şərti öhdəliklər isə 771 milyon ABŞ 
dolları, ümumilikdə xarici dövlət borcu 
9,1 milyard ABŞ dolları olmuşdur. 
Bizim təhlil göstərir ki, prioritet hesab 
olunan layihələr maliyyələşdirildikdən 
sonra xarici dövlət borcunun ÜDM-ə 
nisbəti azalan tendensiya üzrə davam 
edəcək. Hətta dövlətin borc strategi-
yasında qeyd olunur ki, xarici dövlət 
borcu üzrə geri qaytarılan öhdəliklərin 
cəlb olunan yeni borclardan çox 
olması ilə tədricən bu göstəricinin 
azalaraq 2025-ci ildə 12 faiz ola-
cağı proqnozlaşdırılır. İndiki halda 
Azərbaycanın xarici borc cəlb etməsi 
üçün imkanları genişdir. Bizdə xarici 
dövlət borcunun ÜDM-ə nisbəti 17 
faiz ətrafındadır ki, bu da dünyada ən 
yaxşı vəziyyətdə olan 10-luğun sıra-
sında olmağımızı göstərir. Müqayisə 
üçün deyim ki, bu göstərici üzrə 
dünyada lider Yaponiyadır: 238 faiz. 
Bizim bölgədə də ölkələr üzrə xarici 
dövlət borcu ÜDM-in orta hesabla 40 
faizindən çoxdur. COVİD-19 pan-
demiyası səbəbindən BVF, Dünya 
Bankı, AYİB, AİB, Böyük 20-lik və s. 
qurumlara borc üçün müraciət edən 
ölkələrin sayı 150-ə çatıb, artıq müflis 
elan edilən ölkələr var. Dünyada yeni 
borc dövrü başlayır.

Azərbaycanda ötən il dövlət bor-
cuna və öhdəliklərinə xidmətlə bağlı 
xərclər 6,2 faiz olmuşdur ki, bu da 
borc strategiyasında nəzərdə tutu-
lan – 15 faizdən əhəmiyyətli şəkildə 
aşağıdır. Dövlət büdcəsində dövlət 
borcuna və öhdəliklərinə xidmət üçün 
yaradılan Təminat Fondu ciddi bir 
institutsional altyapıdır.

Dövlət borcu strategiyasında 
2018-2025-ci illər üzrə ümumi dövlət 
borcunun ÜDM-ə nisbətinin yuxarı 
həddinin 30 faizdən çox olmama-
sı hədəflənir ki, Azərbaycanda 
bu göstərici 20 faizin ətrafındadır. 
Dəyişkən faiz dərəcəsi ilə cəlb olunan 
borcun ümumi portfeldə payı da 
strategiyada nəzərdə tutulduğundan 
aşağı həddədir və bu da faiz risklərini 
aşağı salır. Azərbaycanın xarici dövlət 
borcunun və strateji valyuta ehtiyatla-
rının əhəmiyyətli hissəsinin eyni val-
yutada – ABŞ dollarında saxlanılması 
da valyuta risklərimizi azaldır.

– Dünyada borclanma ilə 
bağlı son vəziyyəti necə şərh edə 
bilərsiniz?

– Qlobal olaraq dövlət borcları-
nın bu il ərzində 13 faiz bəndi qədər 
artaraq, dünya ÜDM-nin 83 faizindən 
96 faizinə qalxacağı proqnozlaşdırılır. 
Azərbaycanda bu göstərici orta dünya 
səviyyəsindən beş dəfə aşağıdır. 
Eyni zamanda, fiskal balansın inkişaf 
etməkdə olan ölkələrdə kəskin mənfi 
olacağı, orta gəlirli və aşağı gəlirli 
ölkələrdə isə müvafiq olaraq ÜDM-in 
-9.1 və -5.7 faizinə qədər çataçağı 
gözlənilir.

İnkişaf etməkdə olan ölkələrin 
qeyri-rezidentlərinin portfelindən 
maliyyə çıxarılmaları bu ilin yanvar 
ayının sonlarından başlayaraq artım 
tendensiyası ilə 100 milyard dollara 
çatıb. Qlobal faiz dərəcələrinin çox 
aşağı olmasına baxmayaraq, inkişaf 
etməkdə olan ölkələrin əksəriyyəti 
üçün borclanmanın xərci artıb: inki-
şaf etməkdə olan ölkələrin suveren 
istiqrazları üzrə kredit spredi ilin 
əvvəlindən aprel ayına qədər iki 
dəfədən çox artaraq 600bps-ə (6%) 
çatıb. BVF-yə 100-dən çox ölkə 
sürətli maliyyələşdirmə alətindən 
(RFİ) istifadə edərək təcili maliyyə 
yardımı almaq üçün müraciət edib.

Bundan başqa, BVF tərəfindən 
Dünya Bankının Beynəlxalq İnki-
şaf Assosiasiyasına daxil olan 76 
inkişaf etməkdə olan ölkə və 13 ada 
ölkəsinə, eyni zamanda, 25 ən yoxsul 
ölkəyə borcların restrukturizasiyası və 
ödəmələrin qismən saxlanılması təklif 
olunub.

– Bəzən belə bir sual qoyulur: 
Niyə Azərbaycanın strateji valyuta 
ehtiyatları ola-ola, xaricdən borc 
cəlb edilir? Bu məntiqi izah edə 
bilərsiniz?

– Məsələn, 2019-cu ildə dövlət 
büdcəsi hesabına imzalanmış kredit 
müqavilələrinin faiz dərəcəsi Eu-
ribor və LİBOR stavkası əsasında 
müəyyənləşib. Nəzərə alanda ki, 
hər iki indeks hazırda mənfi işarəyə 
malikdir, yeni kreditlər üzrə faiz 
dərəcəsi 1 faizin altındadır. Əlbəttə, 
burada valyuta riskini də nəzərə 
almaq lazımdır. Müqayisə üçün 
deyək ki, 2019-cu ildə Dövlət Neft 
Fondunun portfelinin ümumi gəlirliliyi 
daha yüksək həddə olub: 5,3 faiz. 
Təsəvvür edin ki, ötən il biz xarici 
vəsaiti 0-1 faiz xərclə cəlb etdi-
yimiz halda, xaricdə yerləşdirilən 
aktivlərimizdən 5,3 faiz qazanırıq. 

Aradakı təxminən 5 faizlik fərq bizim 
qazancımızdır. Üstəlik nəzərə almaq 
lazımdır ki, ötən il Fransa İnkişaf 
Agentliyi və Asiya İnkişaf Bankından 
cəlb etdiyimiz kreditlərin 3-6 il güzəşt 
dövrü var.

Dünyanın aparıcı maliyyə institut-
ları ilə əməkdaşlıq ölkəmizin tədiyyə 
qabiliyyəti və etibarlı partnyor kimi 
imicini gücləndirir. Eyni zamanda bu 
yolla beynəlxalq standartların tətbiqi, 
yaxşı təcrübələrin öyrənilməsi, 
şəffaflıq və hesabatlılıq, həmçinin 
səmərəlilik sahəsində irəliləyiş əldə 
edirik. Azərbaycana sərmayə qoyan 
ciddi investorlar həm də ölkəmizin 
inkişafında maraqlı olurlar, bu 
isə əlavə qarantiyalar deməkdir. 
Xaricdən cəlb edilən vəsaitin tədiyyə 
balansına, fiskal balansa və yerli 
valyuta bazarına müsbət təsirlərini 
də qeyd etmək lazımdır. Hətta Asiya 
İnkişaf Bankının ayıracağı bəzi 
kreditlərin manatla ifadə olunması 
mümkündür, bu da yerli valyutaya 
inamı gücləndirir.

Amma bütün hallarda xaricdən 
cəlb olunan kreditlər o dərəcədə 
səmərəli istifadə olunmalıdır ki, 
gəlirlilik səviyyəsi həm xərcləri bağ-
lasın, həm də ölkə üçün əlavə dəyər 
yaratsın. Xarici borcdan səmərəli 
istifadə əsas prioritet olmalıdır.

-Sizcə, xarici kreditlərdən nə 
dərəcədə səmərəli istifadə olunur?

- Asiya İnkişaf Bankı müxtəlif 
ölkələrdə öz layihələrinin uğur 
dərəcəsini qiymətləndirir. 
Azərbaycanda bu göstərici 80 faiz-
dir və bu, regionumuz üçün yaxşı 
göstəricidir. Müqayisə üçün deyim 
ki, bu göstərici Gürcüstanda 75 faiz, 
Qırğıstanda 67,6 faiz, Özbəkistanda 
65,5 faiz və Qazaxıstanda 53,8 
faizdir. Amma bu hal bizdə arxayınlıq 
yaratmamalıdır, mütəmadi olaraq 
xarici borcun səmərəli istifadəsi təhlil 
olunmalıdır.

Xarici borcun düzgün idarə 
olunması ölkənin taleyini həll edir. 
Bir haşiyəyə çıxım: Ötən əsrin 70-ci 
illərinin sonunda Meksika böyük neft 
ehtiyatları tapanda, dərhal xarici 
borclanmaya gedən Prezident Lopez 
ölkəsini tezliklə modernləşdirəcəyinə 
inandığı halda, 1982-ci ildə Meksika 
müflis elan olundu. Ardınca Latın 
Amerikası ölkələri itirilmiş onilliklə 
üzləşdilər. Son çıxışında Prezident 
Lopez demişdi ki, “mən gəmiyə 
cavabdeh idim, tufana yox!” Amma 
tufanlar reallıqdır. Buna görə də 
Azərbaycanda borc strategiyası qəbul 
edilib, buna uyğun məzənnə riski, 
faiz riski, təkrar maliyyələşmə riski 
və əməliyyat riski təhlil edilir. Dövlət 
borcunun idarə olunmasında əsas 
məqsəd dövlət borcunun dayanıqlı-
ğını təmin etməklə ÜDM-ə nisbətin 
tədricən azaldılmasına nail olmaqdır. 
Bu isə ortamüddətli dövrdə dövlət 
borclarının idarə edilməsinin strateji 
çərçivəsinin yaradılmasını, habelə 
xərc və risklərin müvafiq tarazlığı 

nəzərə alınaraq, ən optimal maliyyə 
alətlərinin seçilməsini tələb edir. 
Dövlətin zəmanət vermədiyi, amma 
dövlət qurumları tərəfindən götürülən 
xarici borcların da səmərəli istifadəsi 
vacib istiqamətlərdəndir.

– Azərbaycana kredit verilməsi 
üçün beynəlxalq maliyyə qurumları 
niyə bu qədər maraqlıdır?

– Azərbaycanın ÜDM-ə nisbətdə 
aşağı borc səviyyəsi və yüksək 
strateji valyuta ehtiyatları ölkəmizin 
tədiyyə qabiliyyəti barədə bir rəy 
yaradır. Təsəvvür edin ki, bu gün 
dövlətin strateji ehtiyatları onun xarici 
borcundan beş dəfə çoxdur. Üstəlik, 
ölkədə ictimai-siyasi, iqtisadi və sosial 
sabitlik, aydın ifadə olunmuş siyasi 
iradə və perspektivlər xarici borclar 
üçün risk səviyyəsini aşağı salır. 
Region üçün yüksək sayıla biləcək 
kredit reytinqlərimiz də qiymətli kağız-
ların emissiyasına, dövlət zəmanətli 
kreditlərin faizinin və sığorta mükafat-
larının azalmasına səbəb olur.

Kommersiya banklarının xalis xa-
rici aktivləri 2016-cı ildə mənfi işarəylə 
dörd milyard manatdan hazırda 
müsbət işarəylə dörd milyard manata 
çatıb. Üstəlik, kommersiya banklarının 
xarici öhdəliklərin məcmu aktivlərə 
nisbəti də 2016-2020-ci illərdə 211 
faizdən 27 faizədək azalmışdır.

Bütün hallarda Azərbaycan xarici 
borclanmanı fiskal dayanıqlığın tərkib 
hissəsi kimi nəzərdən keçirir və 
səmərəlilik prinsipini əsas götürür.

Beləliklə, dünya dövlətlərinin 
əksəriyyəti xarici borc üçün müraciət 
etdiyi halda, Azərbaycana aparıcı 
maliyyə qurumları özləri belə bir 
təkliflə çıxış edirlər.

– Pandemiyanın bu ilin 
dövlət büdcəsinə təsirini necə 
qiymətləndirirsiniz?

– Bu istiqamət hökumətin diqqət 
mərkəzindədir. Pandemiyanın yarat-
dığı xərclər, eyni zamanda müvəqqəti 
vergi rejiminin gəlirlərə təsirləri təhlil 
edilir. Büdcə qanunvericiliyinə əsasən 
dövlət büdcəsinin icrası prosesində 
birdəfəlik təyinatlı vəsaitlər üzrə 
hesabat ili ərzində yaranmış qənaət 
dövlət büdcəsinin ehtiyat fonduna 
yönəldilərək, il ərzində digər tədbirlərin 
maliyyələşdirilməsinə sərf edilə bilər. 
Bu hal imkan verir ki, pandemiyanın 
təsirləri dövlət büdcəsinin icrası zama-
nı nəzərə alınsın. Yeri gəlmişkən, ötən 
il də inqilabi sosial paket icra olunan 
zaman birdəfəlik təyinatlı vəsaitlər 
üzrə qənaət dövlət büdcəsinin ehtiyat 
fonduna yönəldilmiş və fonddan 1,4 
milyard manata yaxın istifadə olun-
muşdur. Bu zaman nəzərə almaq 
lazımdır ki, dövlət büdcəsinin Ehtiyat 
Fondunun vəsaitinin həcmi dövlət 
büdcəsi gəlirlərinin 5 faizindən artıq 
olmamaqla, əvvəlki ildə bu Fondun 
xərcinin faktiki icrası nəzərə alınmaqla 
müəyyən edilir.

Qanunlara və qaydalara  
riayət sabitliyə zəmanətdir

Məlumdur ki, Nazirlər Kabineti yanında 
operativ qərargah şənbə və bazar günlərində 
vətəndaşlara evdən çıxmağı qadağan etdi. Başqa 
alternativimiz yox idi. Qardaş Türkiyə də bir 
neçə ay bu üsuldan istifadə edərək, müsbət 
nəticələrini gördü. İnanıram ki, şənbə və bazar 
qadağasının yaxın günlərdə müsbət nəticəsini biz 
də görəcəyik. Çünki evdə qalmağın zəruriliyini, 
başlıca məqsədlərini aydın şəkildə dərk etsək 
müsbət nəticələrini də görəcəyik. Qeyd edim ki, 
vətəndaşlarımızın mütləq əksəriyyəti şənbə və 
bazar günləri bayıra çıxmaq qadağasına riayət 
etdi. Çünki hamımız başa düşürük ki, sərtləşən 
qaydalar özümüzü, ailə üzvlərimizi və bütövlükdə 
Azərbaycanımızı qorumaq üçündür. Ancaq təəssüf 
ki, xoşagəlməz hallarla da üzləşdik.

Birincisi, operativ qərargah şənbə və bazar 
günləri qadağasını ötən həftənin əvvəlindən elan 
etmişdi. Yəni iki gün qadağasına riayət etmək 
üçün ərzaq tədarükü görməyə kifayət qədər vaxt 
var idi. Ancaq cümə günü marketlərdə növbələr 
yarandı, çörək piştaxtaları boşaldı. Əlbəttə, böyük 
ailələr var və onlar ikigünlük çörək tədarükü 
görməli idilər. 

Azərbaycan müharibə şəratindədir və hər 
zaman da vurğulayırıq ki, torpaqlarımızı işğal-
dan azad etmək üçün savaşa hazır olmalıyıq. 
Müharibə şəraitində isə hər bir çətinliyə və sınağa 
dözməli olacağıq. 2016-cı ildə 4 günlük savaş 
günlərində həmin sınaqdan üzüağ çıxdıq. Əgər 
müharibə yenə olarsa, növbəti sınaqdan da üzüağ 
çıxmalıyıq. Odur ki, dükanlarda çörək piştax-
talarının boşaldılması görüntüsü xoş görüntü 
deyildi. İki gün keçib və marketlər yenə açıqdır, 
kimsə çörəksiz və ya ərzaqsız qaldımı? Bu sual 
təbii ki, cümə günü torbalarını yeyə bilməyəcəyi 
qədər çörək və ərzaqla dolduran bəzi vətəndaşlara 
aiddir. Nəzərə alın ki, bu həftənin sonunda da 
növbəti dəfə bayıra çıxmaq qadağası tətbiq olu-
nacaq. Eyni görüntülərin təkrarlanması bizə başu-
calığı gətirməyəcək. Bununla bərabər düşünürəm 
ki, eyni səhvin təkrarlanmaması üçün insanlarımız 
arasında təbliğat işinin gücləndirilməsinə ehtiyac 
var. Unutmayaq ki, düşmən də bu görüntüləri 
izləyir və informasiya savaşında bizə qarşı 
istifadə edə bilər.

Şənbə və bazar günləri qadağası ilə bağlı 
onu da qeyd etmək lazımdır ki, bu, polisimizin 
üzərinə böyük məsuliyyət qoyurdu. Çünki polis 
karantin qaydalarının riayətinə nəzarət etməli idi. 
Məsuliyyətli vətəndaşlarımız kimi polisimiz də 
bu sınaqdan üzüağ çıxdı. Ancaq qaydalara riayət 
etməyənlər və aranı qarışdırmaq istəyənlər yenə 
tapıldı. İnternetdə yayılan görüntülərin birində 
polis qanuna riayət etməyən vətəndaşımızı polis 
məntəqəsinə aparmaq istədikdə müqavimətlə 
üzləşir, bəziləri eyvandan polislərin üzərinə 
müxtəlif əşyalar atırlar. Polisə iş başında 
müqavimət göstərmək, onun üzərinə əşyalar 
atmaq, söymək dünyanın hər yerində olduğu kimi, 
Azərbaycanda da qanun pozuntusu sayılır. Bunu 
edənlər düşünməsinlər ki, cəzasız qalacaqlar. 
Bir neçə gün əvvəl metroda da buna bənzər olay 
baş vermişdi. Qərar qəbul olunub ki, metroda 
maska geyinilməlidir, virusdan ancaq bu cür 
qorunmaq olar. Polis maskasız vətəndaşı vaqon-

dan çıxartmağa çalışdıqda bir neçə nəfər polisə 
müqavimət göstərdi. Daha sonra həmin şəxslər 
müəyyənləşdirilərək məsuliyyətə cəlb olundular. 
Eləcə də bazar günü polisin üzərinə müxtəlif 
əşyalar atanlar müəyyənləşdirilərək məsuliyyətə 
cəlb olunublar. Çünki bu tədbirlər görülməsə 
qanunlarımızı heçə saymış olarıq və başqaları da 
qanunsuz əməllərinə görə cavabdehlik daşıma-
yacaqlarını düşünə bilərlər. Fədakar polislərimiz 
qanunun keşiyində dayanıblar, hər zaman bizə əl 
tutmağa da hazırdılar. Təsadüfi deyil ki, şənbə və 
bazar günləri yayımlanan görüntülərdə polisi-
mizin nümunəvi və eyni zamanda, humanizmə 
söykənən hərəkətləri ilə yadda qaldı. Ancaq kim 
ki, bu iki gündə qaydalara riayət etməyib, qadağa-
lara məhəl qoymayıb, polisə müqavimət göstərib, 
onlar məsuliyyətə cəlb olunublar. Biz hüquqi 
dövlətdə yaşayırıqsa, qanunlara tabe olmalıyıq. 
Polis isə qanun keşikçisidir.

Radlkal müxalifət bu məsələdə də öz simasını 
göstərdi. Dünəndən polisə müavimət görüntülərini 
“qəhrəmanlıq nümunəsi” kimi internetdə yayırlar 
və şərhlərdə nalayiq ifadələr işlədirlər. Metroda 
məlum hadisə baş verəndə xaricdə kök salmış 
saytlardan biri görüntünü sevincək halda “polisi 
vaqondan qovdular” başlığı ilə yaydı. Qərbin 
bir sıra ölkələrində sığınacaq tapmış radikal 
müxalifət nümayəndələrindən biri isə Yeni 
Yasamalda polisə müqavimət görüntüsünü alman 
faşistlərinin əməlləri ilə “müqayisə” edib. Həmin 
bir radikal yaşadığı Amerikada qaradərilinin polis 
tərəfindən vəhşicəsinə öldürülməsinə reaksiya 
vermək əvəzinə, öz polis soydaşını ləkələməyə 
çalışır. Azərbaycan polisi vətəndaşı qanuna riayət 
etməyə çağırır, bu, olmadıqda qanunun ona 
verdiyi imkanlar çərçivəsində hərəkət edir, daha 
amerikalı polis kimi boğulana qədər kimsənin 
nəfəsini kəsmir.

İstənilən hakimiyyət qanun-qaydanın ya-
radılmasına və bunu təmin edən güclü polisin 
olmasında maraqlıdır. Siz necə hakimiyyətə 
iddialısınız ki, polisə müqaviməti və bununla 
aşkar qanunsuzluğu dəstəkləyirsiniz? Deməli, siz 
qayda-qanunda deyil, anarxiyada maraqlısınız. 
Həmin anarxiyanı cəmiyyətimiz sizin 1990-cı 
illərin əvvəllərində hakimiyyətdə olduğunuz qısa 
dövrdə gördü və bir daha təkrarlanmasını istəmir. 
Əgər siz vətəndaşınısızı düşünürsünüzə, insanları 
polisə müqavimət göstərməyə, xaos yaratmağa 
deyil, virusun yayıldığı dövrdə insanları maska 
taxmağa və sosial məsafəni qorumağa dəvət 
etməlisiniz. Ancaq siz bu adi çağırışı da etmirsi-
niz. Çünki sizin dərdiniz insanlarımızı qorumaq 
deyil, ölkəni xaosa və anarxiyaya sürükləməkdir. 
“Dövlətin və xalqın problemləri nə qədər artarsa, 
bizim üçün bir o qədər yaxşı olar” – bu sizin 
həyat prinsipinizdir və dəyişməz olaraq qa-
lır. Ancaq nahaq çəkilmiş əziyyətdir. Əlbəttə, 
ölkəmizdə hər şey ideal deyil, müəyyən qüsurlar 
var, onlarla mübarizə aparılır. Sizin siyasətiniz 
isə bizi keçmişə qaytarmağa köklənib. Bunu isə 
mütləq çoxluq istəmir. Bu istəyiniz heç bir halda 
baş tutmayacaqdır.

Adil ƏLIYEV, 
Milli Məclis Sədrinin müavini

Son günlər dünyanın aparıcı maliyyə-kredit  institutları 
Azərbaycanla əməkdaşlığı yeni mərhələyə çıxarmaq üçün 
müraciətlər ediblər. Məsələnin əhəmiyyətini nəzərə  alaraq 
Azərbaycan Respublikası İqtisadi İslahatların Təhlili və 
 Kommunikasiya Mərkəzinin icraçı direktoru, iqtisad elmləri 
 doktoru Vüsal Qasımlı Trend-ə bu mövzuda sualları cavablandırıb.

– Qəbul edilmiş qayda-qanuna hamılıq-
la riayət etmək lazımdır. 

Polisin başına binadan zibil atmaq 
tərbiyəsizlikdir. Lap ordan keçən polis deyil, 
mənəm – niyə mənim başıma zibil atırlar? 
Düzdür, bəzən polis etikasından kənar, 
düzgün hərəkət etməyənlər olur və belələri 
aşkar edilən kimi layiqli cəzasını alır. 

İnsanlar öz dövlətini sevib qoruduğu 
kimi, bu dövlətdə dincliyi təmin edən polisə 
də yüksək hörmətlə yanaşmalıdır. Onlar 
bizi qorumaqla ölkəni, dövləti qorumaqla 
xalqı qoruyurlar. Polis olmasa, həmişə 
və hər yerdə mövcud olan yaramazlar, 
kəmağıllar xalqa dinclik verməzlər, oğurluq-
əyrilik baş alıb gedər.

Belə olmaz, qardaşlar, bu cür hərəkətlər 
bizi dünyaya vəhşi millət kimi tanıdar. 
Düşmənimiz olan, qanımıza susayan 
ermənilərin də çalışdığı, istədiyi elə bu-
dur. Biz dövlətimizin dayağı olan xidmət 
orqanlarının düşmənlərin qabağında daha 
möhkəm dayanması üçün onların nüfuzu-
nu qorumalı, hörmətini saxlamalıyıq. Qoy 
nüfuzlu ziyalılar, sözükeçən ağsaqqallar 

bu həqiqəti çılğın, emosiyalarını cilovlaya 
bilməyən adamlara tam anlatsınlar.

Sonda soruşuram: harada idi Yasamal-
dakı o binanın ağsaqqalları, ziyalıları? Niyə 
eyvana çıxıb sakinləri sakitləşdirmədilər? 
Görürsünüz, ağıl-kamal gecikəndə onun 
yerini əsəb, qıcıq, dağıdıcı reaksiyalar və 
haqsız ittihamlar tutur. Dinc bugünümüz 
və xoş sabahımız isə sabitliklə, əmin-
amanlıqla, qayda-qanuna ən yüksək 
səviyyədə əməl edilməsi ilə bağlıdır.

Hazırladı:  
Tahir AYDINOĞLU, 

“Xalq qəzeti”

Hər yerdə olduğu kimi, Azərbaycanda da 
 koronavirusla mübarizə davam edir. Keçən aylarda bu 
mübarizədə uğurlarımız var idi, karantin qaydalarının 
tətbiqi nəticəsində xəstələrin sayını və ölüm hallarını 
aşağı səviyyədə saxlamaq mümkün idi. Ancaq karan-
tin dövrünü uzatmaq iqtisadiyyatımızın problemlərini 
artıra bilərdi, iş yerlərinin açılması və ticarətin başlan-
ması zəruri idi. Lakin may ayının ortalarından başlanan 
yumşalma xəstə sayını yenidən artırdı. Vəziyyət o həddə 
çatdı ki, mart və aprel aylarında gündəlik xəstə sayı 40-
50 nəfər civarında idisə, hazırda xəstə sayı 250-350 nəfər 
civarında dəyişir. Bu baxımdan yenidən sərt tədbirlər 
görülməsəydi vəziyyət nəzarətdən çıxa bilərdi. 

Xarici borcun səmərəli  
istifadəsi prioritetdir

Polis qayda-qanunun keşikçisi 
olmaqla xalqı və dövləti qoruyur

“Qayda-qanunsuz ölkə, dövlət olmaz. 
Polis də xalqın dinc həyatını təmin edən 
qayda-qanunların keşikçisi, cə miy yətdə 
asayiş yaradan xidmət işçi si dir”. Tanın-
mış ziyalı, Azərbaycan Tibb Universi-
tetinin fizioloq  dosenti Rəşid Mahmu-
dov şənbə-bazar günlə rində paytaxtda 
tətbiq edilmiş xüsusi karantin şəraitində 
polis işçilərinə qarşı itaətsizlik etmiş və 
tərbiyəsizlik göstərmiş məhəllə sakin-
lərinin ictimai narazılığa səbəb olmuş 
hərəkətlərinə kəskin münasibətinin da-
vamında bildirdi:

Dövlət başçısı əhalinin 
sağlamlığının qorunması 
məqsədilə bütün mümkün im-
kanlardan istifadə edir. Tədris 
ocaqları, əksər iş yerləri, özəl 
müəssisələr, əsas nəqliyyat 
vasitəsi olan metropoliten 
bir müddət öz fəaliyyətini 
dayandırdı. Ancaq həmin 
müəssisələrdə çalışanların 
əmək haqqı dövlət hesabına 
ödənildi, aztəminatlı ailələrə 
yardım edildi, sahibkarlara 
dəymiş ziyan kompensasiya 
ilə əvəzləndi. Qısa müddət 
ərzində Sumqayıtda tibbi mas-
ka istehsal edən fabrik , sex, 
Bakıda modul tipli xəsətxana 
tikilib istifadəyə verildi. Bütün 
bunlardan əsas məqsəd əhalinin 
virusa yoluxmasının qarşısını 
almaq idi. Təəssüf ki, bəzi 
insanlar koronavirus pandemi-
yasına laqeyd yanaşır, belə bir 
xəstəliyin olmasına inanmır. 
Sanki dünyada koronavirusdan 
dünyasını dəyişən insanlar 
haqqında məlumat eşitmir, baş 
verən hadisələri görmürlər. 
Belə laqeyd insanlara görə 
son vaxtlar koronavirusa 
yoluxanların sayı sağalanların 
sayını üstələdi. Tibbi maska 
taxanların sayı getdikcə azaldı. 
Nəticədə qoruyucu vasitələrdən 
istifadənin məcburi olunması 
barədə çox düzgün qərar qəbul 
edildi.

Koronavirusun tüğyan 
etdiyi vaxtlarda da möhtərəm 
Prezidentimiz sosial layihələrin 

icrasını diqqət mərkəzində sax-
layaraq, paytaxtda və region-
larda açılan müəssiələrdə, yeni 
təməlqoyma mərasimlərində 
iştirak etdir. Möhtərəm Prezi-
dentimiz bu günlərdə Tərtər 
və Ağcabədi rayonlarında yeni 
istifadəyə verilən müəssisələrin 
açılış mərasimlərində iştira-
kı zamanı hamı üçün ideal 
nümunə göstərdi. Dövlət 
başçımız tibbi maska taxmaqla 
bunun heç də ziyanlı olmadığı-
nı, əksinə sağlamlığımızın qo-
runması baxımından vacibliyini 
təsdiqlədi. Respublikamızın 
rəhbəri bütün işlərində oldu-
ğu kimi, bu dəfə də nümunə 
göstərdi.

Möhtərəm Prezidentimiz 
Bakının Bilgəh qəsəbəsində, 

həmçinin Sumqayıt şəhərində 
və Abşeron rayonunun Saray 
qəsəbəsində quraşdırılan modul 
tipli xəstəxana komplekslərinin 
açılışı zamanı da bu məsələyə 
yenidən münasibət bildirdi. 
Dedi ki, maskadan istifadə 
qapalı şəraitdə mütləqdir: “Mən 
bütün qapalı yerlərdə tibbi 
maskadan istifadə edirəm və 
hər kəs də qapalı şəraitdə tibbi 
maskadan istifadə etməlidir – 
ictimai nəqliyyatda, ofislərdə, 
alış-veriş mərkəzlərində. Açıq 
havada bu, tövsiyə olunur, əgər 
yaxın təmas yoxdursa, maska-
dan istifadə etməmək də olar. 
Ancaq qapalı şəraitdə hər kəs 
mütləq maskadan istifadə etsin, 
hər kəs məsafə saxlasın və 
şəxsi gigiyenaya fikir versin”.

Tibbi maska taxmağı 
özlərinə ar bilənlər, müxtəlif 
bəhanələrlə bu qoruyucu 
vasitələrdən istifadə etməkdən 
yayınanlar dövlət başçısından 
nümunə götürməlidirlər. Eləcə 
də Birinci vitse-prezident, 
Heydər Əliyev Fondunun 
prezidenti Mehriban xanım 
Əliyeva tibbi maskadan 
istifadə edir. Tibbi maska-
lardan istifadə etməyənlər 
ətrafdakı insanları düşünməli, 
onları yoluxdurmalarından 
ehtiyat etməlidirlər.

Bütün bunlardan sonra Milli 
Məclisin qoruyucu vasitələrdən 
istifadə etməyənlərin 
cərimələnməsi barədə qəbul 
etdiyi qərarı razılıqla qarşıla-
yıram. Bu laqeydliyin, qarşıya 

qoyulan tələblərə və qaydalara 
əməl etməməyin nəticəsidir 
ki, Nazirlər Kabineti yanında 
operativ qərargah həftəsonu ka-
rantin rejiminin sərtləşdirilməsi 
barədə çox düzgün qərar qə 
bul etdi. Təbii ki, bu qərar da 
Azərbaycan vətəndaşının sağ-
lamlığının və təhlükəsizliyinin 
təmin edilməsi məqsədini 
daşıyır.

Son günlərdə ölkədə 
koronavirusa yoluxma hal-
larının dinamikasına nəzər 
saldıqda xoşagəlməz mənzərə 
ilə rastlaşırdıq. Hər gün verilən 
məlumat hamını narahat edirdi. 
Hətta acı nəticələr barədə 
verilən tövsiyələr də eşidilmir-
di. Nəticədə vəziyyət getdikcə 
gərginləşdi. Ancaq yenə də 
ümidsiz olmamalıyıq. Dövlət 
başçımızın həyata keçirdi-
yi düşünülmüş siyasi kurs 
xalqımızı bu bəladan da xilas 
edəcək. Prezident və Birinci 
vitse-prezidentin çağırışına səs 
verib, onlara dəstək olub, real 
əməllərimizlə üzləşdiyimiz 
problemin qarşısını almalıyıq. 
Hər kəs ölkə Prezidentindən, 
birinci xanımdan nümunə 
götürməli, tibbi maskalardan 
və digər qoruyucu vasitələrdən 
istifadə etməlidir. 

Səhər ISMAYILOVA, 
Bakı Şəhər Icra Hakimiyyəti 

Başçısı Aparatının  
sektor müdiri, politoloq

Hər kəsə ideal nümunə
Bəşəriyyətin başı üzərini almış koronavirus pandemiyası bu 

gün də acı fəsadlarını törətməkdədir.  Azərbaycan dünyanın 
tərkib hissəsi olduğundan  bu bəla bizim də ölkəmizdən yan 

keçməyib. Insanların sağlamlığının qorunması dövlət başçımızın 
həyata keçirdiyi siyasətin prioritetini təşkil etdiyindən bu virusun 
törədə biləcəyi ağır fəsadların qarşısı  alınır və  hazırda Azərbaycan 
dünya ölkələri ilə müayisədə az itki verənlər sırasındadır. Söz yox 
ki, koronavirus bizdən də qurbansız ötüşməyib. ABŞ, Çin, Italiya, 
Ispaniya, Almaniya, Fransa və Rusiya Federasiyası kimi qüdrətli 
dövlətlərlə müqayisədə çox az itki ilə üzləşmişik. Bu xəstəliyə 
yoluxanların  sayının artmasının bir səbəbi də bəzi insanların 
səhlənkarlığı, laqeydliyi və qaydalara əməl etməməsidir.
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